
IZ VSEBINE PREDKONGRESNIH RAZPRAV

Interes človeka izražati
neposredno

Problemska konferenca o vsebini in metodah
dela socialistične zveze delovnega Ijudstva v
občini in krajevni skupnosti, na kateri je uvodno
besedo podal Vojko Novak, je opozorila, da mora
SZDL svoje delovan/e oblikovati tako, da bo re-
snično prodrl avtentični interes delovnih Ijudi in
občanov.

Organizirane subjektivne si-
le so bile odločno premalo pri-
sotne v skupščinskem siste-
mu, to pomeni, tudi v delova-
nju posameznih zborov, je
uvodoma poudaril Vojko No-
vak. Nadalje, samoupravne in-
teresne skupnosti niso niti en-
krat delovale kot sestavni del
skupščinskega sistema, za kar
vse prepogosto krivimo nje sa-
me, ne rečemo pa tudi, da se
subjektivne sile pri tem niso
dovolj angažirale. Seveda je to
ena naših temeljnih prihod-
njih nalog. To bo toliko lažje,
ker imamo posebne in združe-
ne delegacije.

Za politični in skupščinski
sistem v občini je nadvse po-
membna samoupravna orga-
niziranost krajevnih skupno-
sti, ki naj bi bila takšna, da bi
pobude za razreševanje pere-
če problematike vse bolj vzni-
kale v krajevnih skupriostih.
Takšen pristop k delu bo nare-
koval novo delovanje in orga-
nizacijo same skupščine, od
njenega predsedstva, izvršne-
ga sveta do upravnih služb,
komitejev, svetov itn. Pa ne le
skupščina, marveč tudi sub-
jektivne sile, predvsem pa so-
cialistična zveza kot fronta, se
bodo morale prilagoditi delo-
vanju v bazi.
Odločitve iz baze

Volitve so potrdile, da ljudje
verjamejo v delegatski sistem,
obenem pa hočejo sami spre-
jemati najodgovornejše odlo-
čitve.

Če pogledamo razvojno pot
socialistične zveze, vendarle
lahko ugotovimo, da sicer po-
časi, a vztrajno odstopamo od
f orumskega dela, ki je bilo ne-
koč nekaj običajnega in se ga
dolgo nismo mogli otresti. Mi-
slili smo, seveda napačno, da
smo že na sami seji, bodisi
predsedstva ali izvršnega od-
bora ali sveta, zajeli avtentične
probleme baze. SZDL mora
kot forumska fronta odmreti,
je poudaril V. Novak, resnič-
no pa zaživeti kot socialistična
fronta delovnih ljudi in obča-
nov.

Uspešne akcije

Kje je najbolj opazen napre-
dek socialistične zveze? Poka-
zal se je predvsem ob večjih
akcijah, kot so bile samopri-
spevek II, posojilo za ceste in
volitve, premalo pa smo še or-
ganizirani za uveljavljanje
drobnih vsakdanjih proble-
mov. Ce nas, družbenopolitič-
ne delavce, denimo, na cesti
ustavi občan, mu obljubimo,
da bomo to in to naredili, po-
tem pa kaj radi pozabimo na
obljubo. Preseči bi morali
navidezni humanizem.

Razreševanje pereče proble-
matike je že nakazano v delo-
vanju krajevne skupnosti in
sleheme krajevne konference
socialistične zveze. Denimo:
Stara Ljubljana ima dobro ra-
zvito civilno zaščito, drugi so-
cialno varstvo... zato se bomo
morali mnoge stvari začeti
učiti kar pri svojih sosedih in
izmenjavati izkušnje.

Družbenopolitična
odgovornost

Terenske odbore SZDL
smo v nekaterih krajevnih
skupnostih bolj, v drugih pa
manj dosledno uveljavili. Po-
membno je, da smo v volilnih
pripravah angažirali hišne
svete, razširili politično di-
menzijo njihovega delovanja,
razširili družbenopolitično
odgovornost. V hišnih svetih
bi SZDL morala imeti svoje
poverjenike, v večjih blokih bi
verjetno oblikovali hišne od-
bore SZDL, pa tudi o uličnih
odborih SZDL bo treba ra-
zmišljati. To je naloga, ki nas
čaka.

Kakodelati

Naslednja naloga, ki nas ča-
ka, so oblike dela. Ugotavlja-
mo, da smo tam, kjer smo za-
čeli s sekcijami, problemski-
mi konferencami, vendarle
krenili naprej, in da smo cap-
ljali na mestu tam, kjer smo se
zapirali v posamezne komisi-
je, svete, koordinacijske odbo-
re, je dejal Vojko Novak in
dodal, da to seveda ne pomeni,
da jih v prihodnje ne bi imeli
več. Gre namreč za to, da bi ti
organi dobili družbeno širše
zaledje: vsak svet bi lahko or-
ganiziral sekcijo ali pa pro-
blemsko konferenco in tako
omogočil širšo razpravo vseh
zainteresiranih o konkretni
problematiki.

Ob tem se pojavlja tudi
vprašanje zbora občanov. Ob
akciji za samoprispevek II
smo ugotovili, da so bili zbori
množičnejši tam, kjer smo jih
sklicali na manjših območjih,
tako je udeležba na zborih ob-
čanov v vsej krajevni skupno-
sti številčno nekajkrat nara-
sla. To je pa že nova kvaliteta
delovanja zbora občanov, ki je
prej nismo poznali.

Prava beseda zzdruženim
delom

Še vedno nismo našli prave-
ga dialoga med združenim de-
*lom in krajevno skupnostjo.
Kjer je stal vsak na svojem
bregu, rezultatov ni bilo, kjer
pa so družbenopolitični akti-
visti obiskali tozde, tam so se
pokazali ugodni rezultati.

Kjesoljudje?

Za tem je govornik opozoril,
da doslej nismo dovolj kon-
stantno vodili kadrovske poli-
tike v krajevnih skupnostih.
Kadar gremo v nove oblike
delovanja, v podružbljanje po-
litike, kaj pogosto slišimo iz-
govore, češ da ni ljudi. Na te-
meljnih kandidacijskih konfe-
rencah, denimo na Taboru, je
bilo ogromno novih Ijudi vseh
struktur. Srž problema je torej
v tem, kako evidentiranje kan-
didatov preleviti v trajno ka-
drovanje. Oblikovali naj bi po-
sebno telo, ki bi za to skrbelo.
To spremembo bodo morali
izbojevati tudi komunisti, ki
zdaj aktivno delajo v sociali-
stični zvezi.

Razrednost naše družbe

Zasluga družbenopolitičnih
delavcev v krajevnih organi-
zacijah in krajevnih svetih je,
da so v precejšnji meri priteg-
nili mladino, kar so pokazale
tudi zadnje volitve. Takšno
usmeritev bomo le še vzpod-
bujali. Ob tem je Gilda Pušnik
omenila, da so na Prulah resda
uspeli organizirati mladino,
težava pa je, da ji krajevna
skupnost za njeno delovanje
lahko kaj malo nudi, niti pro-
storov ne.

Ustrezno zastopanost žensk
in mladine bo treba zagotoviti
tudi v krajevnih svetih, kra-
jevnih konferencah in drugih
krajevnih organih, je dejal
Vojko Novak. To je nadvse pb-
membno za uspešno spopriie-
manje z nalogami, ki nas čaka-
jo.

Žgoče teme

Marjan Bertoncelj je menil,
da bodo oblike dela zaživele,
če jim bomo znali dati pravo
vsebino. Te pa ne manjka: sta-
novanja, potrošnja, varstvo
okolja, promet itd. - žal pa
doslej v občini še nismo izobli-
kovali enotnih stališč, kako
pristopiti k razreševanju. Za-
kaj se občina Center boji usta-
noviti samoupravno interesno
skupnost za varstvo okolja ob
vsej nerazrešeni problemati-
ki?

Vprašanje skupnega jezika

Bruno Thaler se je strinjal,
da zaradi nedorečenosti po-
trošniški sveti tavajo med ne-
jasnimi opredelitvami dela.
Prav tako podcenjujemo vpra-
šanje Ijudske obrambe. Po-
dobno bi lahko rekli za sred-
njeročne razvojne načrte. Kra-
jevna skupnost si lahko priza-
deva na vse kriplje za njihovo
dosledno uresničevanje, toda
kaj, ko jih ne more usklajevati
s samoupravnimi interesnimi
skupnostmi. Tako propade
ves vloženi trud, vsi razgovori
z občani, z združenim delom,
ker nismo našli skupnega jezi-
ka tam, kjer bi ga morali.

Moč pogovora

Bruno Thaler je tudi predla-
gal, da bi se v krajevnih skup-
nostih večkrat sestali s tovari-
ši iz občine in se pogovarjali o

posameznih vprašanjih, ne pa
da ob takšnih srečanjih raz-
pravljamo o vsem, kar se do-
gaja v krajevni skupnosti in
potem ne moremo sprejeti no-
benega sklepa. Tudi osebnih
stikov ne bi smeli zanemarjati.

Ta predlog je podprl tudi
Lojze Cepuš. Opozoril je, da
vse prevečkrat pozabljamo
izreči priznanje družbenopoli-
tičnim aktivistom in delega-
tom za njihovo delo. Menil je
tudi, da brez organizirane ude-
ležbe delavcev iz proizvodnje
in neposrednega.povezovanja
združenega, dela in krajevne
skupnosti ne bo uspehov.

Kdo oblikuje dnevne rede?

Andrej Mlinar se je zavzel za
večjo delitev dela med subjek-
tivnimi silami in med družbe-
nopolitičnimi skupnostmi na
različnih ravneh. Prekrivanje
dela in vedno isti obrazi na
sestankih ne bodo izboljšali
učinkovitosti dela. Zato je po-
trebno večje usklajevanje že v
pristopu k delu.

Lojze Bukovac je naglasil,
da bodo skupščine resnično
zaživele, če bodo dobro orga-
nizirale delegate.

Silva Komar vidi vzvod za
toliko omenjano in resnično
potrebno povezovanje združe-
nega dela in krajevnih skup-
nosti v njihovih družbenopoli-
tičnih organizacijah.

Zamisel o pogostejših pro-
blemskih konferencah, ki so
se že uveljavile, je podprla tu-
di Marija Lulik-Peternel, za
katere pa je treba vnaprej
skrbno pripraviti strokovno
gradivo. Posamezni problemi
so tisti, ki bodo združevali lju-
di.

Socialistična zveza mora
analizirati, zakaj se v bazi izra-
ženi interesi ne realizirajo tam,
kjer naj bi se. Dnevni redi
skupščin bodisi občinskih,
mestne ali republiške, se obli-
kujejo na podlagi predlogov
izvršnih odborov, svetov in
drugih organov, nikakor pa ne
po potrebah baze, je opozorila
Dragana Kraigher.

Marjan Bertoncelj je dodal,
da se mora socialistična zveza
zavzeti in slej ko prej presekati
gordijski vozel životarjenja sa-
moupravnih interesnih skup-
nosti.

Vsebinski in odločnejši korak

Vojko Novak je ob koncu
povzel, da bi bilo formalno
reorganiziranje socialistične
zveze povsem zgrešeno, da pa
bi z vsebinskim preoblikova-
njem vključili v njeno delova-
nje tudi številne komuniste,
mladince in tovarišice. Stopiti
bo treba v organizacije združe-
nega dela in ugotoviti, koliko
njihovih članov deluje v kra-
jevnih skupnostih. K vsem na-
logam bi morala socialistična
zveza pristopati kot fronta
subjektivnih sil. Zamalodušje
ni vzroka, nasprotno, z navdu-
šenjem moramo spremeniti
stanje tam, kjer ni^adovoljivo.


